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فرهنگی

من ژانر فیلم 
سینمایی »بازی را 

بکش« را ورزشی 
نمی دانم. درست 
است که موضوع 
آن درباره ورزش 

و حواشی فوتبال 
است اما فیلم 

ورزشی به معنای ژانر 
نیست که تعریف 

خاص خود را داشته 
باشد

زمـــان به این ســـؤال رســـیدیم کـــه اگر یک 
فوتبالیســـت وســـط زمین بمیرد، چه ابعاد 
حقوقی ای دارد و اساســـاً مرگ بـــر اثر حادثه 
ورزشـــی چه وجهه ای پیدا می کند. برای این 
موضوع نیز قرار شد خانم شیرمرد پژوهش 
کنـــد و در ادامـــه آن نیز ما بـــا مباحثی مثل 
تبانـــی در فوتبال مواجه شـــدیم کـــه البته از 
گذشـــته می دانســـتیم چنیـــن موضوعاتی 
وجـــود دارد اما در زمان پژوهـــش ناخودآگاه 

به این ســـمت و سو کشـــیده شدیم.
در ســـاعت های خاصـــی روی اعمـــال بازی 
فوتبـــال ماننـــد اوت، کرنر، خطـــا، هَند و... 
شـــرط بندی هایـــی صـــورت می گیـــرد و یـــا 
حتـــی یک عـــده ســـر ایـــن موضـــوع تبانی 
می کنند کـــه در ســـاعت خاصی از بـــازی از 
قصد مرتکب خطا، پنالتی و... شـــوند. این 
پرونده ها وجود داشـــت و ما وارد آن شدیم؛ 
در حقیقـــت ایـــن دو مســـأله کنار هـــم قرار 
گرفـــت که در هر ورزشـــی اگر یـــک نفر خطا 
روی یک بازیکن دیگری کند و شـــکل شـــبه 
عمـــد به خـــودش بگیـــرد، کســـی مؤاخذه 
نمی شـــود اما اگر عمـــدی پشـــت آن قضیه 
بوده باشـــد حتی اگـــر ضربه ورزشـــی تلقی 
شود، قتل به حســـاب می آید. همچنین به 
ایـــن ایده فکر کردیم که اگـــر یک نفر در یک 
ســـاعت خاصی از بازی بر اساس یک تبانی، 
خطـــای عمـــدی روی یـــک بازیکـــن انجام 
دهد کـــه منجر به فوت شـــود، چـــه اتفاقی 
رخ می دهـــد؟ این گونه قصه شـــکل گرفت.

 
بازی را بکش افتتاحیه قابل قبولی 

برای طرح مسأله اش دارد اما یکی از 
نقدهایی که به آن شده است، روایت 

تخت فیلم از اواسط آن به بعد است 
که توانایی ایجاد گره ندارد و فاقد شور 

و هیجان در قصه است. چه قدر با این 
گزاره موافق هستید؟

راســـتش مـــن با ایـــن بخـــش زیـــاد موافق 
نیســـتم و بایـــد بگویم که متأســـفانه بعضی 
از نگاه ها شـــبیه فضای مجازی شـــده است 
و دوســـت دارنـــد همه مـــوارد را کوتاه و ســـر 
ضـــرب ببیننـــد، نتیجه گیری کننـــد و تمام 
شـــود. اساســـاً صبر و تحمـــل پاییـــن آمده 
اســـت. این دوســـتان اگر فیلم هـــای چهار 
تا پنج ســـاعته تاریخ ســـینما را ببینند، چه 
می گویند؟ وقتـــی گره ای در قصـــه می افتد، 
کاراکتری که درگیر مســـأله اســـت، احتیاج 
به فضایـــی دارد که فکر کند و به یک ســـری 
موضوعـــات بپـــردازد. اگـــر قرار باشـــد همه 
مـــوارد به راحتی حل شـــود، دیگـــر نیازی به 
ساخت فیلم نیســـت بلکه یک نفر می تواند 

جلوی دوربین بنشـــیند و در 5 دقیقه ماجرا 
را تعریـــف کند.

در فیلمنامه باید مخاطب را با کاراکتر همراه 
کرد تـــا جایی که به تماشـــاگر فهماند او هم 
شـــبیه من و شماســـت و اگر اتفاقی برایش 
رخ می دهد، ممکن اســـت ابتدا گیج شـــود 
و نتواند درســـت فکر کند. باید بـــه آن زمان 
داد تا تحلیل و اطلاعاتـــی را جمع آوری کند. 
همچنیـــن اگر بـــه لحـــاظ فنـــی و فرمی نیز 
به ایـــن اثر نـــگاه کنم کـــه بارها بـــا دقت آن 
را تماشـــا کردم، هیچوقت چنین مسأله ای 

توجهـــم را جلب نکرد.

لوکیشن فیلم در خطه ای است که 
خون فوتبال در آن جریان دارد و 

شاید بتوان گفت گیلان سرزمین 
طرفداران سینه چاک این ورزش است. 

لانگ شات های فیلم از طبیعت زیبای 
شمال ایران، خوش رنگ و لعاب از آب 

درآمده اند. دلیل انتخاب لوکیشنی 
خارج از تهران چه بود؟

دلیلش ایـــن بود کـــه من و خانم شـــیرمرد 
اصالتـــاً شـــمالی هســـتیم  کار  نویســـنده 
و شـــناختی نســـبت بـــه آن اقلیـــم داریـــم. 
همچنین با این موضوع نیز آشـــنا بودیم که 
مردمان شمال کشور طرفداران سینه چاک 
فوتبال هستند و آن را عاشقانه می پرستند. 
همچنین یک عده از شـــنیدن این حرف که 
در فلان بازی تبانی شـــده اســـت، بشـــدت 
بیزار هستند و برایشـــان دردآور است چراکه 
آدم های شـــرافتمندی هســـتند که دوست 
دارنـــد فوتبال بـــه پاک ترین شـــکل ممکن 
انجام شـــود و اگر قرار باشـــد در این راســـتا 
یعنی علیـــه بی قانونی کاری انجـــام بدهند، 
وارد عمـــل می شـــوند. البته مـــن نمی توانم 
بگویـــم دیگر مردمان در شـــهرهای مختلف 
ایران فوتبال را کمتر دوســـت دارند یا بیشتر 
چراکـــه شـــناختی نســـبت بـــه این مســـأله 
نداشـــتیم و باتوجـــه بـــه آشـــنایی خـــود با 

مردمان شـــمال کشـــور بدان پرداختیم.

ساخت یک اثر در خارج از پایتخت 
با چه چالش هایی همراه است؟ به 
لحاظ بهره مند بودن از تجهیزات و 

حضور بازیگران و...
اولیـــن چالـــش ســـاخت فیلم در خـــارج از 
تهران شـــاید بحث هزینه ها باشد اما چون 
من بیشـــتر آثار کوتاهی را که تولید کردم در 
خارج از تهران جلوی دوربین بردم، چالش 
آنچنانی نداشتم یعنی هرجا خارج از تهران 

فیلم ســـاختم با آدم های صبور و درجه یکی 
مواجه شـــدم که همه همراه و خوب بودند. 
خاصه در این فیلم اهالـــی آن منطقه زمانی 
که متوجه ســـاخت فیلم با موضوع فوتبال 
شـــدند، بشـــدت اســـتقبال کردنـــد. البته 
کســـانی هم بودند که دوست نداشتند این 
اثر بدین مسأله بپردازد. شاید بتوانم بگویم 
آب و هوا در شـــمال بیشترین چالشی است 
کـــه آدم می توانـــد بـــا آن مواجه شـــود اما از 
لـــذت کار کردن در آنجا نمی توان گذشـــت.

بازی را بکش با بازی خوب محسن 
کیایی که خودش را برای بازی در 

فیلم لاغر کرده بود، باورپذیر شده بود. 
درباره نحوه انتخاب بازیگران برایمان 
بگویید. آیا همه جزو انتخاب های اول 

شما بودند؟
مـــا وقتـــی کـــه روی فیلمنامـــه اولیـــه کار 
می کردیـــم، بالاخـــره نیـــم نگاهی بـــه اینکه 
چه کســـانی می توانند این نقش هـــا را بازی 
کنند، داشـــتیم. محســـن کیایـــی هم جزو 
گزینه های جدی ما بـــود و صراحتاً می گویم 
از ابتـــدا به ایشـــان فکـــر می کردیـــم چرا که 
می دانستیم فوتبالیســـت و ورزشکار است و 
سابقه دروازه بانی دارد. همچنین موضوعات 
مربـــوط به فوتبال را می شناســـد و نســـبت 
بـــه آن اشـــراف و علاقـــه دارد. تصوراتـــی که 
نســـبت به دیگر بازیگران داشـــتیم، تقریباً 
به همین شـــکل بـــود. ذکر ایـــن نکته خالی 
از لطف نیســـت بازیگرانی کـــه در این فیلم 
ســـینمایی ایفای نقش کردند، همگی جزو 
انتخاب هـــای اول ما بودنـــد و گزینه دیگری 

نداشتیم.
همچنین دوســـت دارم به این نکته اشـــاره 
کنم کـــه همـــه بازیگـــران در این اثـــر درجه 
یک بودند و اساســـاً ما در فیلم بازی را بکش 
با محمـــد بحرانـــی متفـــاوت و هـــدی زین 
العابدین بســـیار خـــوب مواجهیم که نقش 
خـــود را کاملاً لب مرز و درســـت بـــازی کرده 

و به خوبـــی از پـــس آن برآمده اند.

در حالی  که بخش گسترده ای از مردم 
جامعه به مسائلی مثل فوتبال و دیگر 

رشته های ورزشی علاقه دارند، ولی 
این عشق و علاقه خودش را در سینما 

نشان نمی دهد. و شاید بتوان گفت 
فیلم های ژانر ورزشی به دلایل مختلف 

باشکست در گیشه مواجه می شوند. 
دلیل این اتفاق چیست؟

مـــن معتقـــدم کـــه ورزش کمی بـــه تئاتـــر و 
سینما نزدیک اســـت چراکه بازیکن و بازیگر 

و مکانی )ورزشـــگاه( برای اجـــرا دارد، حاوی 
اشک و لبخند است، غافلگیری دارد و اساساً 
شـــباهت های زیادی به هم دارنـــد اما اینکه 
چرا چنین آثاری موفق نمی شـــوند، ســـؤال 
ایـــن روزهای خـــود من نیـــز هســـت. البته 
من ژانر فیلم ســـینمایی »بـــازی را بکش« را 
ورزشـــی نمی دانم. درست است که موضوع 
آن دربـــاره ورزش و حواشـــی فوتبال اســـت 
امـــا فیلم ورزشـــی به معنای ژانر نیســـت که 
تعریف خـــاص خود را داشـــته باشـــد. مثلاً 
ظهور و ســـقوط یک بازیکن فوتبـــال یا یک 
تیم را می بینیم.شکســـت این گونه فیلم ها 
در گیشـــه نیاز به پژوهش و تحقیق گسترده 
دارد و شـــاید احتیـــاج به یک نظرســـنجی از 
مخاطبان همیشـــگی ســـینما تـــا در نهایت 
بـــه یک یـــا دو کلیـــدواژه برســـیم کـــه دلیل 
واقعی آن مشـــخص شـــود که چرا ایـــن ژانر 
بـــرای مخاطبـــان جـــذاب نیســـت؟ حتـــی 
می تـــوان از فیلمســـازان نیز پرســـید؛ اینکه 
آیا کمبودی نســـبت بـــه فن ســـینما، قصه ، 
شـــخصیت پردازی و... وجود دارد یا نه؟ باید 

به این ســـؤالات پاســـخ داده شود.
 

درباره اکران این فیلم و بازخورد 
فوتبالی ها نسبت به این اثر 

برایمان بگویید.
یـــن  ا اکـــران  دربـــاره  بخواهـــم  اگـــر 
اثـــر صحبـــت کنـــم بایـــد بگویـــم کـــه 
ســـانس های بـــدی به ایـــن اثـــر آن هم 
اختصـــاص  محـــدود  ســـینماهای  در 
داده شـــد و بســـیار عجیـــب و غریـــب 
بـــود. فیلســـازان بارها به ســـانس دهی 
اعتـــراض کردنـــد و همچنیـــن میزهای 
تحلیـــل و آسیب شناســـی برپا شـــده اما 
نمی دانـــم چـــه زمـــان قـــرار اســـت این 
وضعیت درســـت شـــود و شـــاید به عمر 

مـــا قـــد ندهد!
از ســـوی دیگـــر بایـــد بگویم کـــه ما هیچ 
بازخـــورد یـــا واکنشـــی نســـبت بـــه ایـــن 
ماجـــرا کـــه یـــک عـــده بگویند چـــه قدر 
خـــوب که بالاخـــره یک فیلم ســـینمایی 
به مســـائل حاشـــیه ای فوتبـــال پرداخت 
و آسیب شناســـی کـــرد، نداشـــتیم البته 
یکســـری روزنامه نگاران گفتند که فضای 
نمایش داده شده بسیار تاریک است و... 
کـــه چندان مهم نیســـت امـــا فوتبالی ها 
اعم از بازیکنان و روزنامه نگاران این حوزه 
هیچ واکنشی نشان ندادند و انگار شرط 
بنـــدی و تبانی در فوتبال برایشـــان عادی 
بوده و هست و انگار قبح آن ریخته است 

و واکنشـــی نســـبت به آن نداشتند.

 شکست ژانر  ورزشی
 نیازمند پژوهش است

 گفت وگو با محمد ابراهیم عزیزی کارگردان فیلم »بازی را بکش«
 به بهانه اکران آنلاین آن در نمایش خانگی

بازی را بکش فیلم جسورانه ای است 
و قصد دارد پشت پرده فوتبال و بحث 
شرط  بندی و فساد را به عنوان یکی از 

مشکلات تمام نشدنی فوتبال ایران 
نشان دهد، این شجاعت در انتخاب 

و نزدیک شدن به سوژه به خودی 
خود قابل تحسین است. چگونه به 

این سوژه رسیدید و چه شد که چنین 
روایتی برای ساخت اولین اثر بلند 

سینمایی خود انتخاب کردید؟
من و خانم شـــیرمرد نویسنده این اثر اصالتاً 
اهل شـــمال ایران هســـتیم و همانگونه که 
می دانیـــد شـــمال یکـــی از قطب هـــا و قلب 
غ از این مســـأله ما  تپنده فوتبال اســـت. فار
خودمان به اصطلاح فوتبال دوست هستیم 
و فوتبال واقعی را بســـیار زیاد دوست داریم. 
اگر بخواهـــم یک مقدار عقب تـــر بروم، بعد 
از آخرین فیلـــم کوتاهی که باهم کار کردیم، 

من ایده ای با محوریت 15 دقیقه در رختکن 
یک تیم فوتبال بیـــن دو نیمه بازی به ذهنم 
رســـید که آن را با خانم شیرمرد مطرح کردم 
و قرار شـــد روی این ایده کار کنیـــم و آن را در 

قالب فیلم کوتـــاه جلو ببریم.
قرار بر این شـــد که خانم شیرمرد درباره این 
ایده پژوهـــش کند. تـــا اینکه یـــک ویدیو از 
مرگ فوتبالیســـتی وسط بازی فوتبال به من 
نشـــان داد که بسیار تأثیرگذار بود. ما همان 

»موســـی، از پیشکســـوتان فوتبال، برادرش را در یک سانحه ورزشی از 
دســـت می دهد. او در مسیر کشف راز مرگ برادرش با حقایق عجیبی 
روبه رو می شـــود...«  ایـــن خلاصه داســـتان فیلم »بـــازی را بکش« به 
کارگردانـــی محمدابراهیم عزیزی اســـت؛ فیلمســـازی کـــه در اولین 
تجربه ســـاخت فیلم بلنـــد خود به ســـراغ فیلمی بر اســـاس ماجرای 
واقعی و با تمرکز روی زندگی یک فوتبالیســـت پیشکسوت رفته است 

و بـــه رازهایی در پشـــت پرده بازی های فوتبـــال می پردازد.یکی از برگ 
برنده های فیلم، دست گذاشـــتن روی چنین سوژه ای است؛ سوژه ای 
که به  خودی خود هم جذاب اســـت و هم حساســـیت برانگیز. اما این 
مســـأله هم نتوانســـت کارکرد لازم برای اکران موفق این اثر در گیشـــه 
را داشـــته باشـــد تا جایی که در نهایت نزدیک به 260 میلیون فروش 
داشـــت و 3هـــزار مخاطـــب را به ســـینما آورد. محســـن کیایی، هدی 
زین العابدیـــن، محمد بحرانی، متین حیدری نیـــا، حدیث بیابانگرد، 
ســـودابه جعفرزاده، مهرداد بخشـــی، فـــرح روز دواتگر، بهـــرام نوری و 
پوریا رحیمی ســـام ترکیـــب بازیگران ایـــن فیلم را تشـــکیل می دهند 
که بـــه گفتـــه کارگردانش بیشـــتر آنهـــا جـــزو انتخاب هـــای اول برای 
نقش آفرینـــی بوده اند. اکران آنلاین این اثر بهانه ای شـــد تا به ســـراغ 
محمد ابراهیـــم عزیزی کارگردان »بـــازی را بکش« برویـــم و درباره آن 

بـــا او گفت وگو  کنیم.
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